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روحانيهمچناننتايجبرجامراخوشميخواند
رئیس جمه�ور یک ب�ار دیگ�ر در خوانش�ی خوش�بینانه از نتایج 
برج�ام که حت�ی م�ورد تردی�د هم�کاران او در دولت واقع ش�ده 
اس�ت، اص�رار دارد ک�ه»  چ�ه بخواهیم و چ�ه نخواهی�م زندگي و 
دنیاي ما قبل از برجام با پس�ابرجام به طور کامل متفاوت اس�ت.«  
حسن روحاني كه براي افتتاح بيست و نهمين نمايشگاه بين المللي كتاب 
تهران به شهر آفتاب رفته بود، بخش اعظم سخنان خود را طبق معمول 
به سياست خارجي و برجام و پسابرجام اختصاص داد و تصريح كرد: ملت 
ما در اين واقعه تاريخي و در مذاكرات پيچيده در برابر قدرت هاي جهاني 
به موفقيت بزرگي دست يافت كه به نفع ما، طرف مقابل، منطقه و جهان 
بود. روحاني ادامه داد: اين همه شركت هاي خارجي كه به ايران مراجعه 
مي كنند و اين همه اعتبارات بانكي خارجي كه به س��مت ايران سرازير 
ش��ده، نش��ان مي دهد كه اين موفقيت مذاكرات به نفع همه بوده است. 
رئيس جمهور با بيان اينكه فضاي پسا برجام با تفكر و فرهنگ به مقصد 
نهايي مي رسد، گفت: هدف ما بعد از برجام تنها اقتصاد و دنياي سياست 
نيست. روحاني ادامه داد: اگر كشوري در ايران يك كار عظيم زيربنايي را 
انجام مي دهد هم او نفع مي برد و هم ما نفع مي بريم؛ برخي از پروژه ها اگر 
ورود سرمايه و حضور شركت خارجي نباشد زمان بر است و ورود آنان باعث 
مي شود پروژه اي كه اگر خودمان مي خواستيم آن را اجرا كنيم 40 سال 
زمان مي برد طي چهار يا پنج سال به آن برسيم، اين اهميت دارد، همان 

است كه گفته شد پايان مذاكرات برد � برد خواهد بود.
 روحاني افزود: البته در منطقه ما برخي ها هستند كه خيلي احساس ضرر 
مي كنند، به هر حال در دنيايي كه اينچنين 188 كشور نفع مي برند دو 
كشور هم ممكن است ضرر كنند و اين طبيعت دنيا است، البته آنها خيلي 
عصباني هستند و هر روز به دنبال كارشكني در اين زمينه هستند اما من 
مطمئن هستم ملت بزرگ ايران كه اين موفقيت را به دست آورد در ادامه 
مسير نيز با همان توان و قدرت كار را ادامه خواهد داد. رئيس جمهور در 
ادامه سخنان خود تصريح كرد: ما فكر مي كنيم اقتصاد فقط در صنعت به 
معناي مصطلح و در بنگاه هاي بزرگ اقتصادي، كشاورزي و خدمات، بانك 
و بيمه و امثال اينهاست، در حالي كه فرهنگ و صنايع مربوط به فرهنگ 
مي تواند يك بازار اقتصادي مهم براي يك كشور باشد. وي با بيان اينكه من 
بارها در دولت گفتم، به وزير ارشاد هم گفتم نظر من اين است بايد كارها را 
به صاحبنظران واگذار كنيم. اين كتاب خوب است يا بد، قابل چاپ هست 
يا نيست، به انجمن نويسندگان و ناشران واگذار كنيم. روحاني ادامه داد: 
امروز زماني اس��ت كه ما بايد به مؤلفين مان امنيت و آزادي بدهيم و به 
ناشرانمان فضاي رقابت آزاد و ش��فاف بدهيم. رئيس جمهوري گفت: از 
شهردار و تمامي مسئولان كه اين بناي )نمايشگاه بين المللي شهر آفتاب( 
مهم و بس��يار بزرگ و زيبا را براي برگزاري نمايشگاه در كنار حرم مطهر 
امام )ره( به وجود آورده اند تشكر مي كنم و اميدوارم اين اقدام قدم خير و 

مباركي براي كشور ما باشد. 

لاريجاني:انتفاضهمجالمهميبرايفلسطيناست
اکث�ر کش�ورهاي منطق�ه درگی�ر جن�گ و در آس�تانه تحولاتي 
هس�تند ک�ه از داخ�ل این تح�ولات ی�ک هوش�یاري سیاس�ي 
به وجود مي آید و این هوش�یاري سیاس�ي بس�یار با ارزش اس�ت. 
به گزارش خانه ملت، علي لاريجاني ديروز در دي��دار با رمضان عبدالله، 
دبيركل جبهه حماس اظهار داشت: اكنون يك به هم ريختگي سياسي 
در كل منطقه حاكم اس��ت و در اين ميان برخي از كش��ورها رفتارهاي 
دوگانه اي دارند و در ظاهر رفتار كمك كننده به فلسطين دارند اما بيشتر 
به دنبال كسب پرستيژ از اين طريق هس��تند. وي افزود: انتفاضه مجال 
مهمي براي فلسطين است و بايد تلاش كنيد تا اين جريان زنده بماند و 
ان شاءالله خداوند در مسير اين انتفاضه تا به دست آوردن پيروزي به شما 

كمك خواهد كرد.
 رئيس مجلس شوراي اسلامي در پايان عنوان كرد: مجاهدت هاي ملت 
فلس��طين با ياري خداوند به زودي به ثمر خواهد نشست. در اين ديدار 
رمضان عبدالله، دبيركل جنبش جهاد اسلامي فلسطين گفت: حزب الله 
و ملت فلسطين هميشه سپاسگزار حمايت ها و مواضع خوب جمهوري 
اسلامي ايران از آنان و جنبش انتفاضه است. دبيركل جنبش جهاد اسلامي 
فلسطين با اشاره به شكل گيري انتفاضه جديد در فلسطين گفت: جنس 
اين انتفاضه با انتفاضه هاي قبل متفاوت است و اين انتفاضه نشان خواهد 
داد كه اين ملت با عزم و اراده قوي مي خواهند پرچم كشورشان را از نسلي 
به نسل ديگر انتقال دهند. وي تصريح كرد: رژيم صهيونيستي از نام انتفاضه 
نگران و ناراحت مي شود زيرا آنها مخالف راهي هستند كه به سوي مقاومت 
باشد، آنها به دنبال اين هستند كه بدون هيچ مقاومتي تسليم خواسته هاي 
آنان شويم. رمضان عبدالله تأكيد كرد: انتفاضه براي فلسطين تنها راه براي 

خروج از تنگنا و رهايي ملت فلسطين است. 

مردمثمريازبرجامدرزندگيخودنديدند
نماین�ده م�ردم خرم آب�اد در مجل�س ب�ا بی�ان اینک�ه از برج�ام 
امام�زاده اي س�اخته ش�ده ک�ه هیچ ک�س از چ�ون و چ�راي آن 
س�ؤال نکند، گفت: کل برنام�ه دولت در ح�وزه اقتص�اد در برجام 
خلاصه ش�ده و اقتص�اد مقاومت�ي در حاش�یه قرار گرفته اس�ت. 
به گزارش فارس، ابراهيم آقامحمدي در نطق ميان دستور خود در جلسه 
علني ديروز گفت: امروز مش��كل اصلي مردم اش��تغال و معيشت است. 
بيكاري بدترين بلاس��ت. بيكاري پيش از اين هم بوده ام��ا امروز دولت 
يازدهم مسئول كشورداري است و بدون فرافكني بايد به حل مشكل مردم 
بپردازد. وي افزود: كل برنامه دولت در حوزه اقتصاد در برجام خلاصه شده 
و اقتصاد مقاومتي در حاشيه قرار گرفته است. نماينده مردم خرم آباد در 
مجلس اظهار داشت: هزينه برجام را پرداخت كرديم تا پول هاي مان آزاد 
شده و اشتغال ايجاد شود و به رفاه و آسايش برسيم اما شيطان بزرگ به 
جاي آزاد كردن مصادره مي كند. آقامحمدي خاطرنشان كرد: از برجام 
امامزاده اي درس��ت كرديم كه هيچ كس از چون و چراي آن سؤال نكند. 
آقاي عراقچي مي گويد قضيه برجام مثل اين است كه خانه اي خريده ايم. 
سند هم به نام مان خورده اما صاحبخانه آن را به ما تحويل نمي دهد.   وي 
افزود: مردم ثمري از برجام در زندگي خود نديدند و اين تا جايي است كه 
در برخي از شهرستان ها وضعيت مدافعين برجام چنان وخيم بود كه آنان 
را مجبور كرد تا رخت برجام از تن بركنند و لباس سنتي مردم جهت جلب 

رأي بر تن كنند. 
نماينده مردم خرم آباد در مجلس اظهار داش��ت: آن روز كه كارشناسان 
دلسوز گفتند راه سوءاستفاده شيطان بزرگ را در برجام ببنديد آنها تندرو 
و مخالف دولت خطاب شدند اما امروز حاميان برجام خود ناچار شدند كه 
بدعهدي و راهزني مستكبرانه امريكا به پاسگاه بانكي مون شكايت برند. 
آقامحمدي در پايان خاطرنش��ان كرد: آينده روشن خواهد كرد كه چه 

كساني منافع و نقشه شيطان بزرگ را درست تشخيص داده بودند. 

سخنگويحزبندايايرانياناستعفاكرد
س�خنگوي ح�زب ن�داي ایرانی�ان از مس�ئولیت هاي خ�ود در 
ح�زب ن�داي ایرانی�ان بنا ب�ه دلای�ل نامش�خصي اس�تعفا کرد. 
حسن يونسي كه مسئوليت س��خنگويي حزب نداي ايرانيان را بر عهده 
داشت در گفت وگو با فارس اظهار داشت: از تمام مسئوليت هاي خود در 
حزب نداي ايرانيان استعفا كرده ام. بر پايه اين خبر، يونسي در حزب نداي 
ايرانيان مسئوليت هايي همچون سخنگويي حزب، عضويت در شوراي 
مركزي و معاون سياسي دبيركل حزب نداي ايرانيان را بر عهده داشت. 
يونسي در همين خصوص گفت: طبق آيين نامه مسئوليت هاي حزب يك 
ساله است و بنابراين اين مسئوليت هاي بنده به پايان كار خود مي رسيد 
اما بنده به دلايلي زودتر از موعد مقرر استعفا كردم. حزب نداي ايرانيان در 
مردادماه سال 93 فعاليت خود را با اخذ مجوز از وزارت كشور رسماً آغاز كرد 

و حسن يونسي در 14 آذرماه 93 به عنوان سخنگوي حزب معرفي شد. 

محمد اسماعيلي

 سرلشكر سليماني:  استقلال كشور در همه ابعاد بايد باقي بماند
فرمانده نیروي قدس سپاه با تأکید براینکه امروز 
جمهوري اس�لامي ایران در خرمني از آتش در 
امنی�ت و آرامش اس�ت، تأکید کرد: ۳۰ س�ال 
است که در جنگي پیوسته در ابعاد گوناگون به 
دلیل داش�تن رهبري ش�جاع و حکیم و ملتي 
با وفا، توانس�تیم دش�من را به زانو در بیاوریم. 
به گزارش سپاه نيوز؛سردار سرلشكر پاسدار قاسم 
سليماني در اجلاس��يه كنگره ملي 8 هزار شهيد 
استان گيلان در رشت با گراميداشت ياد و خاطره 
شهداي دفاع مقدس و قدرداني از دست اندركاران 
برگزاري اين اجلاسيه اظهار داشت: سخنم در اينجا، 
درباره دوراني اس��ت كه 20 س��ال از آن مي گذرد. 
درباره گنجي كه سال هاي متمادي ملت ما را از خود 
بهره مند كرد، گنجِ جنگ، گنج بي همتايي است كه 

بايد كاوش شده و به جامعه معرفي شود. 
   همه شهیدان مقام هجرت را طي کردند

فرمانده نيروي قدس سپاه پاسداران با تأكيد براينكه 
جاي خالي شهيدان ما هميش��ه از شهيدان زنده 
و آماده شهادت همانند ش��هيدان مدافع حرم پر و 
مملو است، ادامه داد: سه نكته را قصد دارم در اين 
مراسم به آن ها بپردازم. نكته اول كه از درك آن عاجز 
هستيم از باب معرفي شهيد و شهادت،  نكته دوم 
در باب هدف و اهداف شهدا، در طول اين مسير از 
ديروز تا به امروز و نكته سوم در باب حالات و رفتار و 
سلوك اخلاقي شهدا است. وي با بيان اينكه تا كسي 
شهيد نبود، شهيد نمي شود، شرط شهيد شدن را 
شهيد بودن دانست و افزود: اگر امروز كسي را ديديد 
كه بوي ش��هيد از كلام، رفتار و اخلاق او استشمام 
شد، بدانيد ش��هيد خواهد ش��د؛ تمام شهداي ما 
اين مشخصه را داشتند، قبل از اينكه شهيد شوند، 
»شهيد« بودند. كسي نمي تواند قبل از اينكه علم 
بياموزد، عالم شود. سرلشكر سليماني با بيان اين 
مطلب كه پاي��ه  اصلي اي كه همه ش��هيدان طي 
كردند، پايگاه و مقام »هجرت« است، گفت: آن ها، 
همان طوري كه ديديد، از وابستگي و دلبستگي ها 
دل كندند و به سوي تكليف حركت كردند. نخستين 
پايه رسيدن به مقام ش��هيد و شهادت »هجرت« 
است؛ هجرت از مال، مكان، مقامات و دلبستگي ها، 
شهدا اين هجرت را در همه ابعادش، در حد كمال 

انجام دادند. 
    شهدا هم مانند اولیا داراي اعجازند

وي خاطرنشان كرد: مرتبه دوم، مرتبه جهاد و مرتبه 
سوم، ايستادگي و پايداري در اين راه است. برادران 
و خواهران؛ اين ش��هداي حرم را ديديد و شهدايي 
كه اخيراً به شهادت مي رسند، اين ها هوشمندند. 
فرمانده نيروي قدس سپاه پاسداران تأكيد كرد: در 

مسئله درك مقام شهدا نبايد ترديد كنيم كه آنها 
هم مانند اولياي ما داراي اعجاز هستند، استمداد 
طلبيدن از شهدا يك حقيقت است، چراكه مانند 
قطره اي هستند كه به دريا وصل شده اند، چون ذوب 
در خدا شده اند، اخلاص پيدا كردند و چون اخلاص 

پيدا كردند، اتصال پيدا كرده اند. 
    عزت و اس�تقلال این مل�ت از هر چیزي 

مهم تر است
سرلشكر سليماني با بيان اينكه امروز در جامعه ما 
دين و قوميت و مليت با هم ممزوج شده و يك قدرت 
بي نظير را توليد كرده است؛ خاطر نشان كرد: اين 
هنر امام)ره( بود. ام��ام راحل براي بيمه كردن اين 
كشور و براي بيمه كردن اسلام، حكومت اسلامي را 

به اجرا گذاشتند و احيا  كردند. 
فرمانده نيروي قدس سپاه پاسداران تأكيد كرد: اين 
نظام و آرامشي كه امروز داريم  بايد قدرشان را بدانيم؛ 
امروز يك خرمني از آتش در اط��راف ايران وجود 
دارد، اما كشور، اين قدر آرامش و امنيت دارد. حال 
مي خواهيم اين نظام را با كجا مبادله كنيم؟ با تركيه؟ 

جمهوري اسلامي با كدام نظام، قابل مقايسه و تبديل 
است؟ قطعاً با هيچ نظامي قابل قياس نيست. 

سرلشكر س��ليماني افزود: اين حجم زيبا از آزادي 
و رشد علمي در س��طوح گوناگون را ببينيد؛ نظام 
اسلامي هم ديروز ارزش اين را داشت كه 8هزار نفر از 
اين استان براي آن شهيد شوند، هم امروز ارزش اين را 
دارد كه هزاران نفر در راه آن شهيد شوند. اينكه رهبر 
عزيز و بزرگوار ما در بالاي قله نظام مراقبت مي كند 
از هر چيزي كه خدشه به آن وارد كرده يا بخواهد از 
اسلاميت آن و از استقلال كشور بكاهد، در مقابل آن 
مي ايستد. حال چه ارزش��ي دارد كه پاسپورت ما را 
قبول دارند يا خير؟ مهم است اما آيا مهم تر از عزت 
ماست؟ عزت و استقلال اين ملت از هر چيزي مهم تر 
است. وي تأكيد كرد: استقلال در همه ابعاد مهم است، 
در فرهنگ، در مسئله ديني، در موضوعات اقتصادي 
و فرهنگي، استقلال مهم است. استقلال همه اين 
سطوح را شامل مي شود. فقط به تماميت ارضي بر 
نمي گردد، به همه تماميت ها بر مي گ��ردد. به اين 
دليل است كه رهبري بر فرهنگ مراقبت مي كنند، 
بر موضوعات سياسي و اقتصادي مراقبت مي كنند. 

استقلال كشور در همه ابعاد بايد باقي بماند. 
   ۳۰ سال دشمن را به زانو درآورده ایم

فرمان��ده نيروي قدس س��پاه پاس��داران در ادامه 
سخنانش با تأكيد براينكه 30 سال جنگ پيوسته در 
ابعاد گوناگون وجود دارد براي حمله به تمام سطوح، 
اما كشور و نظام به دليل رهبري شجاعانه و حكيمانه 
و داشتن ملتي با وفا، توانسته بر تمام اين ها غلبه كند 
و دشمن را به زانو درآورد، گفت: تسليم دشمن مقابل 
اراده يك ملت جامع ترينِ زانو زدن هاست؛ بايد ديد 
امروز دشمن شما يا مهم ترين حامي همه دشمنان، 

يعني »شيطان بزرگ« نگاهش به ما چيست؟
سرلشكر سليماني ادامه داد: يكي از برجستگي هاي 
جنگ ما اين بود كه قله ه��اي آن، قله هاي مطهر و 
مرتفعي بود. اگر قله مرتفع بود، دامنه زيبا و سرسبز 
مي شود؛ پيامبر مكرم اسلام )ص( قريب به 10 سال 
حكومت رس��مي كردند، اما هزاران سال بر دل ها 
جا دارند. اين قله مطهر اس��ت. امام )ره( 10 سال 
حكومت كرد اما تأثير امام)ره( در جامعه ما بيش از 
تأثير تمام حكومت در تمام 50 سال است. فرمانده 
نيروي قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامي تأكيد 
كرد: امروز تأثير مقام معظم رهبري در جامعه ما و 
بر مصونيت جامعه و حفظ تدين و معنويت جامعه، 

بيش از تأثير يك حكومت است.   
   ضرورت امروز جامعه ما درك جبهه است

سرلش��كر س��ليماني همچنين در ادام��ه يكي از 
مشخصه هاي مهم جنگ را اخلاص دانست و اظهار 
داشت: برادران و خواهران؛ جامعه اي صالح مي شود 
كه افراد صالح در آن حاكم شوند. عارف به معناي 
حقيقي، عابد به معناي حقيقي، اين خصيصه مهم 
جنگ بود. فرمانده نيروي قدس سپاه افزود: خصيصه 
ديگر اين بود كه در سطوح جنگ، هيچ گونه احساس 
توقعي و مطالبه پاداشي نداشتند، كلمه رايج در آن 
سال ها، »سردار« و »سرهنگ« نبود، بلكه »برادر« 
كلمه رايج بود. در پايان جنگ كسي فكر نمي كرد 
كه حقوق فرمانده س��پاه 2500 توم��ان و حقوق 
رزمنده عادي هم 2500 تومان باشد. اين زيبايي ها، 
جنگ ما را به اينجا رساند. وي با بيان اينكه شهدا و 
رزمندگان دفاع مقدس در سختي ها »مطيع ترين« 
بودند، تأكيد كرد: در شدت ها و سختي ها، در جان 
دادن ها و سر دادن ها، در اوج آن سختي ها همواره 
شهداي ما و رزمندگان دفاع مقدس »مطيع ترين« 
بودند. اين جنگ به اين دليل گنج است و بايد از آن 

حراست كرد. 
فرمان��ده نيروي قدس س��پاه پاس��داران انقلاب 
اسلامي خاطرنشان كرد: برجسته ترين شخصيت 
اين نظ��ام، فقيه جامع الش��رايط، ول��ي فقيه ما، 
چفيه را- اين آثار جنگ را- در جلسات رسمي و 
غيررسمي و در مقابل رؤساي جمهور دنيا، هميشه 
حائل جسم خود به همراه دارند كه يك دليل آن، 
قدسيت و عظمت آن است. ازاين حيث ضرورت و 
درد امروز جامعه ما درك درد جبهه است؛ برگزاري 
يادواره ها مهم اس��ت اما بايد توجه داشت كه در 
تمام مس��اجد و روس��تاها همچنان كه برگزاري 
اين يادواره ها امتداد دارد، روح جبهه ها نيز امتداد 
داشته باش��د تا همواره فرهنگ دفاع مقدس در 

جامعه گسترش يابد. 
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ماهيتحقيقينظامورسالتدستگاهديپلماسي
»دشمني نظام سلطه با برجام پايان نمي يابد«، »هدف غرب از برجام 
محدود كردن ايران در درون مرزهاي خود اس��ت«، »امريكايي ها 
غير قابل اعتماد و مذاكره در ديگر مسائل با مقامات اين كشور ممنوع 
است«، »هدف نهايي ايالات متحده تغيير نظام جمهوري اسلامي 
ايران است«، »اگر ملت ايران بخواهد از شر امريكا راحت شود بايد 
از محتواي جمهوري اسلامي، مفاهيم اسلامي و امنيت خود دست 
بردارد«، »توافق با امريكا به معناي... بد عهدي و خدعه و تقلب امريكا 
در انجام تعهدات است كه اين مس��ئله را اكنون به عينه مي بينيم و 
اين يعني خس��ارت محض«، »ادامه  تهديدهاي مكرر امريكايي ها 
و تلاش بي وقفه  آنها ب��راي جلوگيري از بهره من��دي ايران از نتايج 
برجام، از نشانه هاي آشكار دشمني واضح امريكا با ملت ايران و نظام 
اسلامي است« و »امريكايي ها با استفاده از ابزار ديپلماسي، به  دنبال 
آن هس��تند تا... س��نگرهاي انقلاب را از بين ببرند« اين بخشي از 
هشدارهاي مقام معظم رهبري در 30ماه مذاكرات هسته اي است. 

محور اصلي سخنان معظم له مبني بر»عادي نشدن روابط تهران- 
واشنگتن« اس��ت، پديده اي كه توس��ط جريان متمايل به غرب در 
داخل مقدمه س��ازي، هدايت ش��ده و هدفگذاري نهايي آن »تغيير 

ماهيت انقلاب اسلامي« مي باشد. 
نقش وزارت امور خارجه در چنين فرايندي بسيار تأثيرگذار و محوري 
است و جريان متمايل به غرب هم با توجه به چنين جايگاه حساسي 
تلاش كرده تمركز اصلي خود را روي فعاليت ها و رويدادهاي مربوط 
به اين وزارتخانه متمركز كند و از برجام پوستي براي »تغيير ماهيت 

انقلاب اسلامي« تعبيه كند. 
مطالبه سازي اجتماعي براي تحت فشار قرار دادن دستگاه سياست 
خارجه با هدف خروج از قواعد اصلي حاكميت و عبور از خطوط قرمز 
نظام با بازي رواني- رسانه اي يكي از مهم ترين تاكتيك ها به شمار 
مي آيد كه به خوبي نش��ان مي دهد اولويت اين طيف فراتر از بحث 
برجام است و با اتخاذ چنين رويكردي تلاش دارد هزينه هاي ناشي 

از »دگرگوني اصول انقلاب« را پياده سازي كند. 
جنبه اي از اين »تأثيرگذاري« و »تأثير پذيري« را بايد در نوع مواجهه 
با تهديدات غرب مشاهده كرد كه س��خنان رهبر معظم انقلاب در 
ديدار فرهنگيان هم به همين رويكرد دس��تگاه ديپلماسي مرتبط 
است: »دش��من وقتي قدرت ش��ما را ببيند، ناچار به عقب نشيني 
خواهد شد اما وقتي در نش��ان دادن مباني و عناصر قدرت خود در 
مقابل دشمن، ملاحظه و اجتناب كنيم يا بترسيم، دشمن گستاخ 

مي شود.«
ح��ال مي توان ب��ه م��وارد و مصاديق��ي اس��تناد كرد ك��ه جريان 
تجديدنظرطلب با برجسته سازي آن از يك سو »دشمني با امريكا را 
تقليل مي دهد« و در ادامه با »قبح شكني تعاملات حضوري با مقامات 
امريكايي« تلاش مي كند »دستگاه ديپلماسي تحت فشار مطالبات 
ساختگي« قرار گرفته و »تغييراساسي روابط تهران- واشنگتن« را 

به صورت هدفمند و فراگير عملياتي كند. 
در ش��رايطي كه »استكبار س��تيزي« جزء لاينفك گفتمان انقلاب 
اسلامي در عرصه سياست خارجه اس��ت و دستگاه ديپلماسي بايد 
نسبت به آن حساسيت لازم را داشته باشد اما اتخاذ برخي از مواضع و 
رفتار در عرصه بين الملل، توانسته جريان متمايل به غرب  در بيرون از 
وزارت امور خارجه را نسبت به تغيير بنيادين در روابط ايران - امريكا 

اميدوار كند. 
نخستين اقدام عملي براي عادي سازي روابط ميان تهران- واشنگتن 
در اولين سفر رئيس جمهور و هيئت همراه به نيوريورك در مهر ماه 
92 روي داد كه طي آن براي اولين بار بعد از انقلاب اسلامي وزراي 
امور خارجه دو كشور با يكديگر ديدار و بر توسعه روابط تأكيد كردند. 
تماس تلفني اوباما با روحاني ديگر رويداد حاشيه س��ازي است كه 
با اس��تقبال فراوان جريان تجديدنظرطلب همراه شد. رهبر معظم 
انقلاب هم برخي از اتفاقات روي داده در اين س��فر را نابجا خواندند 
كه مصداق آن جز ديدار وزراي خارجه ايران - امريكا و گفت وگوي 
تلفني رئيس جمهوري امريكا با رئيس جمهوري كش��ورمان، نبود. 
جريان متمايل به غرب اين اتفاق را گامي بزرگ براي برداشتن موانع 
برقراري روابط ايران و امريكا القا و از ضرورت توسعه چنين رويكردي 

فعاليت هاي گسترده اي را صورت دادند. 
بعد از اين رويداد بود كه عمده تحليل ها به اين سمت سوق داده شد 
كه سفارت هاي دو كشور بايد بازگشايي و موضوعات مورد مناقشه 
مرتفع شود. صورت پذيري چنين توقع تصنعي منجر به آن شد كه 
بسياري از هزينه ها به نظام و جامعه ايراني تحميل شده و منجر به 
آن شد تا برخي از رفتار و مواضع چالش زا در عرصه سياست خارجه 
جمهوري اس��لامي ايران رو نمايي ش��ود كه از جمله آن مي توان به 

پياده روي ظريف - كري در خيابان هاي ژنو اشاره كرد. 
اظهارات ش��اذ درباره توان دفاعي كش��ور با بيان عب��ارت »امريكا 
مي تواند با يك بمب تمام سيس��تم دفاعي ايران را از كار بيندازد« 
يا گفته ه��اي بحث برانگيز درباره هولوكاس��ت: »هولوكاس��ت يك 
تراژدي و حشتناك بود.. . هولوكاست را نمي توان انكار كرد« مسير 
عادي سازي روابط تهران- واشنگتن را وارد مرحله جديدي مي كند 
و با عبارت »اين وظيفه ما نيست كه اسرائيل را به رسميت بشناسيم 
يا نه، بلكه فلسطينيان بايد درباره اين موضوع تصميم گيري كنند... 
ما از اين منطقه دور هس��تيم« نگراني جامعه را از بيش از گذش��ته 

افزايش مي دهد. 
دست دادن ظريف با اوباما رويداد مورد بحث ديگري بود كه در كنار 
ديدارهاي مكرر ظريف- كري به بهانه برج��ام، آينده روابط ايران- 
امريكا را در ش��رايط تأمل برانگيزي قرار داده، آنگونه  كه بسياري با 
بررسي رفتار و مواضع مقامات دستگاه ديپلماسي، »تغيير ماهيت 
انقلاب به بهان��ه برجام« را خطري خطير براي جمهوري اس��لامي 
ايران به حساب مي آورند. زماني اين نگراني ها افزايش پيدا كرد كه 
وزير امور خارجه كشورمان در ديدار اخير خود با كري در كنار پرچم 
امريكا ايس��تاده و در مقابل، وزير خارجه امري��كا نيز در كنار پرچم 

كشورمان قرار مي گيرد. 
انتظار آن اس��ت كه مقامات وزارت امور خارجه بر مبناي رس��الت 
اصلي خود ضمن حفظ روحيه استكبار ستيزي، رويكردي انقلابي در 
رويدادهاي منطقه اي و بين المللي اتخاذ كنند، آنگونه كه رهبر معظم 
انقلاب اسلامي نيز در ديدار سال گذشته خود با مسئولان  وزارت امور 
خارجه »اعتماد به نفس، صراحت و اس��تحكام در مواجهه با عوامل 

مخالف و موانع« را جزء لاينفك اين وزارتخانه مي خوانند. 
معظم له در ادامه مي فرمايند: »با اس��تحكام و اقتدار و افتخار، ادامه 
 اصول انقلابي و راهبردهاي ثابت سياس��ت خارجي را تكرار كنيد تا 
بيگان��گان و دنباله هاي داخلي آنان، به تغيير در سياس��ت خارجي 
جمهوري اس��لامي دل خوش نكنند.« بر اس��اس آنچه عنوان شد، 
مسئولان دستگاه سياست خارجه بايد در شرايط حساس داخلي و 
بين المللي و با توجه به چالش هاي پسا برجام، با حفظ اقتدار كشور 
و توجه ويژه به مباني انقلاب اسلامي رويكردي متفاوت تر از گذشته 
اتخاذ و با تكرار اص��ول و مباني انقلاب اس��لامي در لفظ و رويكرد 
دلخوشي غربي ها براي تغيير در سياست خارجي جمهوري اسلامي 
ايران را به ناخشنودي تبديل كنند. حال با توجه به آنچه بيان شد، اگر 
رفتار و مواضع مقامات دستگاه سياست خارجه جنبه انقلابي تري به 
خود نگيرد و همچنان بر مواضع و رفتارهاي هزينه زا متمركز شود نه 
تنها »عادي نشدن روابط تهران- واشنگتن« با هدف تحديد قدرت 
ايران و تضعيف گفتمان انقلاب اسلامي روي خواهد داد بلكه »تغيير 
ماهيت انقلاب اسلامي« به عنوان »راهبرد جريان تجديدنظرطلب« 

رنگ تحقق به خود خواهد گرفت. 

سخنگوی دولت: از برجام به اندازه برجام توقع داشته باشیم 

نوبختهمبه»برجاممنتقدان«رسيد
روز گذش�ته محمد باق�ر نوبخت، س�خنگوي 
دول�ت مطالب�ي را درب�اره برجام ذک�ر کرد که 
ش�اید در وهله اول چندان مورد توجه نباش�د، 
اما ب�ه صورت غیرمس�تقیم به نکته اي اش�اره 
مي کند که پی�ش از ای�ن باره�ا و باره�ا مورد 
تاکید برخ�ي از منتقدان ق�رار گرفته اس�ت. 
با اين حال به نظر مي رس��د كه دولت كمي دير به 
اين نكته پي برده اس��ت و آن را از زبان سخنگوي 
خود خطاب به نمايندگان رس��انه ها بيان مي كند؛ 
رس��انه هايي كه تنها و تنها به بيان دغدغه هايي از 
س��وي مردم مي پردازند، مردمي كه تحت فش��ار 
سنگين اقتصادي قرار گرفته اند و حالا از دولتمردان 
انتظار عمل ب��ه وعهده هاي پس��ابرجامي را دارند.  
وعده هايي كه هم اكنون تنها و تنها جنبه يك آرزوي 
دور از دسترس پيدا كرده است. تمام وعده هايي كه 
در خصوص سرازير ش��دن سرمايه هاي خارجي به 
ايران مطرح شده است، عملا هيچ نتيجه مشخصي 
نداشته است و ش��ايد مهم ترين مسئله در اين باره 
سخنان ولي الله س��يف، رئيس بانك مركزي باشد 
كه به اين نكته اشاره كرده است كه عايدي ايران از 
برجام تقريباً هيچ بوده است.  سخناني كه به شدت 
موجب تعجب افكار عمومي شد، اما عملاً تنها تكرار 
سخنان منتقداني بود كه پيش از اين نسبت به امكان 

بي نتيجه بودن برجام سخن گفته اند. 
    نوبخت چه گفت

نوبخت در نشست خبري خود با اشاره به بحث هايي 
كه پيرامون برجام مطرح ش��ده اس��ت مي گويد: 
وقتي ك��ه از برجام صحبت مي كني��م، برجام يك 
موضوع اختلاف از اختلافات مختلفي است كه ما با 
قدرت هاي بزرگ جهاني داشتيم كه در آن موضوع 

هم امريكا يكي از آن شش كشور است. 
وي در ادامه تصريح مي كند: اينكه هر يك از غداري 
و ناهنجاري ه��اي قانوني را ك��ه در امريكا صورت 
مي گيرد، به عنوان مس��تند در مورد ناموفق بودن 
برجام ارائه كنند خلط مبحث و يك آدرس نادرست 
دادن اس��ت، چرا كه برجام تنها در م��ورد موضوع 
هسته اي اس��ت.  وي با اش��اره به 2 ميليارد دلاري 
كه از طرف دادگاه هاي امريكا، توقيف شد، گفت: ما 
اين موضوع را قوياً محكوم كرديم و با دستور رئيس 
جمهور كارگروهي براي اين كار تشكيل شد و مجدانه 
از همه ظرفيت هايمان در جهت استيفاي حقوق ملي 
براي بازگرداندن اين رقم استفاده خواهيم كرد.  وي 
تاكيد كرد: اما ما بايد از برجام به اندازه برجام توقع 

داشته باشيم. 
    فاصله خیال تا واقعیت کجاست

سخنان نوبخت اش��اره به نكته واضحي است  و آن 
اينكه برجام با آنچه برخي از دولتمردان از آن به تصوير 

مي كشيدند فاصله بسيار دارد و عملاً نتوانسته است 
به آنچه برخي از آن به تصوير كشيده اند، برسد. اين 
نكته حتي مورد اشاره نشريات غربي قرار گرفته است 
و برخي از آنان نيز به اين نكته اشاره كرده اند كه حتي 
اين موارد مي تواند به فروپاشي برجام نيز منجر شود.  
اما اين مسئله به فضاي داخلي سياسي نيز ارتباط 
دارد و عملا دولت را مورد هدف قرار مي دهد. دولتي 
كه تمام هم و غم خود را مصروف اجراي برجام كرده 
است.  حال كه برجام وارد فضاي واقعي شده است، 
نوبت آن است كه دولت رويكردهاي تبليغاتي را كنار 
بگذارد و با حقيقت توافقي كه با غرب كرده كنار بيايد. 
تا پيش از اين، شايد نبرد تبليغاتي با منتقدان به دولت 
اجازه نمي داد برخي حقايق را ببيند و آن دس��ته از 
حقايق هم كه ديده مي شد، جدي نمي گرفت. اكنون 
نوبت چالش با منتقدان به سر آمده است. برجام نه 
تنها يك توافق انجام شده بلكه يك توافق در حال 

اجراست و در اينجا حقايق خود را به مجريان دولت 
خواهند كرد، خواه بپسندند و خواه نپسندند. 

يكي از مهم تري��ن واقعيت هاي برجام اين اس��ت 
كه توافق در بهترين حالت فقط بخش كوچكي از 
تحريم ها را تعليق مي كند، نه لغو و همچنان به رغم 
همه تلاش هايي كه انجام ش��ده مرز ميان تجارت 
مجاز و غيرمجاز با ايران مبهم مانده اس��ت. حتي 
اعلاميه هاي پي در پي وزارت خزان��ه داري امريكا 
نيز نتوانسته است، بانك هاي مطرح را در خصوص 
مزاياي حاصل از تجارت با اي��ران اقناع كند و هنوز 

خبري از بازگشايي وسيع نيست. 
در چنين شرايطي آنچه باقي مي ماند يك تجارت 
ناپايدار و محدود اس��ت كه به هي��چ عنوان به يك 

شكوفايي اقتصادي منجر نخواهد شد. 
    دولت تا دیر نشده است حقایق را درك کند

در نقطه مقابل اين تصور ك��ه برجام منجر به حل 

مش��كلات مهم ما با امريكايي ها خواهد شد، عملًا 
عبث مانده است. در حقيقت دولت برخلاف ادعاهاي 
اوليه خود، نه توانسته اس��ت كه دشمني امريكا را 
كمتر كند و نه به كابوس تحريم ها خاتمه دهد. هم 
اكنون بيش از 11 ط��رح و لايحه مختلف روي ميز 
بخش هاي مختلف كنگره است كه ظرف حدود يك 
سال آينده براي احياي تحريم ها در حوزه هاي جديد 
و با هدف توليد دوقطبي هاي جديد در افكار عمومي 

ايران اعمال خواهد شد. 
از سوي ديگر دولت امريكا آش��كارا براي مديريت 
دوران پسابرجام يك برنامه دوحزبي تدوين كرده 
است. اطلاعات بسيار مبس��وطي در اختيار ماست 
كه ثابت مي كند امريكايي ها ابتدا برنامه خود را براي 
بعد از برجام نهايي كرده اند و سپس خود برجام و اين 
مسئله در داخل پازل بزرگ تري وجود دارد كه از ديد 
امريكا توافق هسته اي تنها جزء كوچكي از آن است 
و اساساً برجام به اين دليل اهميت دارد كه بخشي از 

آن برنامه كلي است. 
 دولت يازدهم تاكنون نشانه هاي بسيار اندكي از خود 
بروز داده كه بتوان از آن نتيجه گرفت تحليلي عميق 
از اين برنامه دارد و خطرات آن را جدي گرفته است. 
دولت تصور مي كند با عاملي در حد و اندازه نياز به 
برجام مي تواند رفتار راهبردي دولت امريكا درباره 
ايران را كنترل كند اما در نخستين گام اجراي برجام 
روشن ش��د اين صرفاً يك توهم است. امريكايي ها 
تحريم هايي را كه قصد داش��تند به بهانه آزمايش 
موش��كي ايران اعمال كنند، دقيقاً در روز نخست 
اجراي برجام، تصويب كردند. مس��ئله اصلي اين 
است كه امريكا مصمم است به ايران بگويد راهبرد 

اصلي اش در قبال ايران تغييري نكرده است. 
در نقطه مقابل، دولت تنها به دلايل سياسي اين نكته 
را كه بارها و بارها توسط منتقدان بيان شد و از آن به 
عنوان يك خطر راهبردي نام بردند، ناديده انگاشت. 
البته اين مس��ئله بارها نه فقط از س��وي منتقدان 
بلكه به نوعي در مصوبات شوراي عالي امنيت ملي 
و همچنين فرمان رهبر معظم انقلاب اسلامي هم 
براي آنها چاره جويي ش��ده اما دولت بيش از آنكه 
اين موارد را حقيقتاً جدي بگيرد، سعي كرده آنها 
را دور بزند يا تنها به يك حفظ ظاهر ساده بسنده 

كرده است. 
حالا به نظر مي رس��د كه دولت باي��د اين اخطارها 
را  بيش از پي��ش جدي بگيرد و س��خنان نوبخت 
نشان مي دهد كه حداقل دولتمردان در مرحله اول 
فهميده اند كه بسياري از تصورات آنها درباره برجام به 
حقيقت نمي پيوندد. در اين ميان مشكل اينجاست 
كه دولت زماني به حقيقت ساير مسائل پي ببرد كه 

ديگر دير شده باشد. 

 نماي نزديك

     پیام رهبر انقلاب به کنگره
پيام حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي در تجليل از نقش آفريني و فداكاري شهدا 
و رزمندگان گيلان در دوران دفاع مقدس، در مراسم اختتاميه كنگره بزرگداشت 8 هزار شهيد استان 
گيلان در شهر رشت، منتشر شد. در پيام رهبر انقلاب اسلامي كه از سوي نماينده ولي فقيه در استان 

گيلان و امام جمعه رشت قرائت شد، آمده است: 
بسم الله الرحمن الرحيم

به ارواح طيبه  شهيدان عالي مقام گيلان درود مي فرستم و ارادت خود را به خانواده هاي عزيز آنان 
ابراز مي دارم. لشكر قدس گيلان در ش��مار يگان هاي نقش آفرين در دفاع مقدس بود و اينجانب 
خاطره  خوش آن صفا و صلابت و صداقت را از ياد نخواهم برد ان شاء الله. بزرگداشت آن فداكاران 
رشيد، بزرگداشت رادمردي و ايمان صادقانه است. براي همه  دست اندركاران اين مراسم پاداش 

الهي را مسئلت مي كنم. 
والسلام عليكم و رحمه الله- سيد علي خامنه اي 9 ارديبهشت 1395

 مهدي پورصفا
    گزارش 


